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پدیده گرانی در ایران ناشی از چند عامل است. یکی از عوامل 
ناشی از مسائل ساختاری اقتصاد ایران است و به نظر می رسد 
که این مسائل ساختاری مسائلی نیستند که تازه شکل گرفته 
باشند و از گذشته هم بودند و در دولت آقای رئیسی نیز وجود 
دارد. مساله دوم مساله تحریم هاست که همچنان پا برجاست 
و تا زمانی که این مساله حل نشود و به جهت مراوده با جهان 
خارج شرایط عادی و با ثباتی نداشته باشیم قطعا مسائل 
اقتصادی کشور به این سادگی قابل حل نخواهد بود. آنچه 
مسلم است برای بهبود شرایط باید به عنوان یک عضو جامعه 
بین الملل مراودات تجاری و بازرگانی و اقتصادی داشته باشیم 
و نفتمان را از مجاری قانونی به طور شفافی بفروشیم و پول نفت 
به اقتصاد کشور برگردد تا بتوانیم مراودات بازرگانی با ثباتی را 
داشته باشیم. البته گرچه جنگ روسیه و اوکراین شرایط فروش 
نفت را بهتر کرده اما همچنان وضعیت تحریم ها بر اقتصاد ایران 
فشار می آورد. مساله دیگر بحث FATF است که بر اساس آن 
بتوانیم مراودات پولی با جامعه بین المللی داشته باشیم. این در 
 FATF حالی است که اکنون به جهت عدم پذیرش و تصویب
حتی با فرض تحریم ها باز هم نمی توانیم مراودات عادی پولی 
با جهان خارج داشته باشیم. نکته دیگر به مدیریت دولت باز 
می گردد که تا مسائل ساختاری، تحریم ها و FATF حل نشود 
زمینه برای تحول به لحاظ مدیریتی هم پدید نمی آید و در کل 
به همین راحتی نمی توان از بهبود شرایط و وضعیت اقتصادی 
موجود کشور صحبت کرد. مدیریت نیاز به منابع دارد و تا زمانی 
که منابعی وجود نداشته باشد صحبت از مدیریت هم معنا و 
مفهومی ندارد و در شرایط کلی صرفا می توانیم یک وضعیت 
فوق العاده را مدیریت کنیم؛ دقیقا مثل چیزی که در دولت 
گذشته هم شاهدش بودیم. لذا به نظر می رسد که وضعیت 
فعلی تفاوتی با دولت گذشته ندارد و دلیل آن نیز ذکر شد. در 
مجموع می توان اینگونه گفت که نمی توان بدون حل مسائل به 
لحاظ اقتصادی انتظار معجزه داشت. در مورد دولت گذشته نیز 
این مورد همواره مطرح شده که بحث مسائل مدیریتی نقش 
حاشیه ای داشته است. در این دولت نیز جدای از اینکه مسائل 
مدیریتی وجود دارد اما باز به نظر می رسد تا زمانی که مسائل 
ریشه ای تر حل نشود مسائل مدیریتی نمی توانند حل بشوند و 
در کل اگر قوی ترین مدیران جهان را نیز  به کار بگیریم تا زمانی 
که منابع در اختیار آنها نباشد عملا کار چندانی از پیش نخواهند 
برد. فرقی هم ندارد که آقای رئیسی رئیس جمهور باشد یا آقای 
روحانی یا هر فرد دیگری. تا زمانی که همه چیز به صورت 
ریشه ای حل نشود نمی توان انتظار داشت که رشد، پیشرفت و 

حل و فصل مشکلات جامعه را شاهد باشیم. 

مشکلات باید به صورت ریشه ای حل شوند

 تسلیت رهبر معظم انقلاب
به دکتر ایروانی

رهبر معظم انقـــلاب با صدور پیامی 
درگذشت همسر مکرّمه دکتر ایروانی را 
تسلیت گفتند. متن پیام به این شرح است: 
»بسم ا... الرحمن الرحیم جناب آقای دکتر 
ایروانی حفظه ا... درگذشت همسر مکرّمه را 
تسلیت عرض می کنم و رحمت و مغفرت 
الهی را برای ایشان مسألت می نمایم. سیّد 

علی خامنه ای۱۴ اردیبهشت ۱۴۰۱«

 سفر گزارشگر ویژه 
سازمان ملل به ایران 

معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر 
ستاد حقوق بشر، درخصوص سفر »آلنا 
دوهان«، گزارشگر ویژه سازمان ملل در امر 
بررسی آثار منفی اقدامات قهری یک جانبه، 
به جمهوری اسلامی ایران، اظهار داشت: 
»پیرو درخواست گزارشگر ویژه برای سفر 
به ایران و پذیرش این درخواست از سوی ما، 
خانم دوهان از تاریخ ۱۸ اردیبهشت، سفری 
۱۱ روزه به جمهوری اسلامی ایران خواهد 
داشت.« کاظم غریب آبادی گفت: ماموریت 
اصلی خانم دوهان، بررســــی آثار منفی 
اقدامات قهری یک جانبه بر بهره مندی مردم 
از حقوق بشر است و در این راستا، دیدارهای 
مختلفی را با نمایندگاه دستگاه های دولتی، 
بخش خصــوصی و سازمان های غیردولتی 
انجام خواهد داد. گزارشگر ویژه همچنین از 
برخی مراکز نیز بازدید به عمل خواهد آورد. 

توصیه های آیت  ا...مکارم 
شیرازی به حجاج

یک مرجع تقلید در دیدار با نماینده ولی 
فقیه در امور حج و زیارت و رئیس سازمان 
حج، علت وضعیت کنونی مناسبات ایران با 
عربستان را اشتباهاتی دانست که صورت 
گرفته و افزود: باید به وسیله حج کاری 
کرد که بدبینی ها تبدیل به خوش بینی 
شود. این مناسک، به صورت مستقیم حج 
است ولی به صورت غیرمستقیم یک مسأله 
سیاسی است هرچند اسم امور سیاسی 
... مکارم شیرازی علت  برده نشود. آیت ا
وضعیت کنونی مناسبات ایران با عربستان 
را اشتباهاتی دانست که صورت گرفته و 
افزود: باید به وسیله حج کاری کرد که 
بدبینی ها تبدیل به خوش بینی شود. این 
مناسک، به صورت مستقیم حج است ولی 
به صورت غیرمستقیم یک مسأله سیاسی 
است هرچند اسم امور سیاسی برده نشود. 
وی بر دوری از مسائلی که باعث برانگیختن 
حساسیت طرف مقابل می شود، اشاره کرده 
و گفت: باید برنامه های عبادی سیاسی 
به گونه ای برگزار گردد که ضمن رضایت 
حجاج ایرانی، باعث تحریک و برانگیختن 

حساسیت های آنان نگردد. 

 انتقاد هادی خامنه ای 
از طرح صیانت 

یک فعال سیاسی گفت که افرادی به جای 
تلاش برای خدمت به مردم، در زندگی آن ها 
محدودیت ایجاد می کنند. حجت الاسلام 
والمسلمین سید هـــادی خامنـــــه ای 
افزود: درک زندگی آحاد مردم خصوصا 
مستضعفین و کمک به معیشت و رفاه مردم 
مظلوم باید مهم ترین و ضروری ترین اقدام 
مسئولین اجرایی باشد و نباید با سیاست ها 
و اقدامات اشتباه سفره های کوچک مردم 
را کوچک تر کنند. سید هادی خامنه ای در 
پایان گفت: امیدواریم خداوند همه کسانی 
که منشأ خرابی ها در دنیا هستند، هدایت 
کند و البته در ایران بیشتر نیازمند این 

هدایت ها هستیم. 

نتوانستم رئیس جمهور را ببینم
محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و 
ارشاد دولت سیزدهم نوشت: خیلی تلاش 
کردم از فرصت تعطیلات و حضور آقای 
رئیس جمهور در تهران برای گفت وگو در 
مورد مسائل وزارتخانه استفاده نمایم. به رغم 
لطف همیشگی حضور ایشان در جلسات پی 
در پی اقتصادی از ابتدای صبح تا پاسی از 

شب، مانع از این امر شد. 

 واکنش میرسلیم 
به گرانی ها 

نماینده مجلس شورای اسلامی در توئیتی 
به گرانی کالاهای اساسی واکنش نشان داد 
و از دولت انتقاد کرد. مصطفی میرسلیم در 
توئیتی نوشت: »گرانی کمر مردم را شکسته 
است. دولت قول داده بود با اتکا به سامانه 
رفاه ایرانیان و در اختیار قرار دادن کارت 
کالابرگ به ویژه به دهک های آسیب پذیر 
برای تامین مهم ترین کالاهای ضروری 
به نرخ شهریور ۱۴۰۰ و استفاده از یارانه 
متناسب با نیازمندی هر دهک اقدام کند. 
این اقدام به تاخیر افتاده و باعث تشدید 
نارضایتی مردم و سوءاستفاده محتکران 
شده است؛ مبادا این تاخیرها مردم را عاصی 

کند.«

خبـــر

 داریوش قنبری
فعال سیاسی اصلاح طلب
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آرمانملی-حمیدشجاعی:شاید اگر در روزهای 
پایانی سال گذشته از هر کسی در خصوص مذاکرات 
وین و احیای برجام پرسش می شد قاطبه افراد نسبت به 
رسیدن به توافق و احیای برجام ابراز خوشبینی می کردند. 
اما امروز با گذشت نزدیک 2 ماه از سال جدید شرایط به 
نوعی دگرگون شده که رسیدن به توافق در هاله ای از 
ابهام قرار گرفته است. هر چند که اروپایی ها و درصدر 
آنها جوزپ بورل، هماهنگ کننده سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا بر این باور هستند که طولانی شدن تنفس 
در مذاکرات سازنده نیست اما نوع رویکردهای طرف  های 
مقابل این پالس را می فرستد که غربی ها چندان هم 
علاقه ای برای بازگشت به میز مذاکره و احیای برجام 
ندارند. البته بسیاری از تحلیلگران و کارشناسان بر این 
عقیده اند که امروز تروئیکای اروپا چندان تاثیری در 
روند مذاکرات ندارند و به واقع این ایران و آمریکا هستند 
که با رویکردها و تصمیمات خود تعیین میَ کنند روند 
مذاکرات به چه سمت و سویی برود. آنچه مسلم است 
و از نوع اظهار نظرها و سمت گیری های غربی ها می توان 
فهمید مذاکرات برجام برای آنها در درجه دوم اهمیت 
قرار دارد و عمده نگاه غربی ها به جنگ میان روسیه و 
اوکراین معطوف است. از همین رو است که نوع رویکرد 
سازنده ای که پیش از این غربی ها از آن سخن می گفتند 
جای خود را به اظهارات زیاده خواهانه داده است. امری 
که از آن به خواسته های فرا برجامی تعبیر می شود. ایران 
خواهان رعایت شروط سه گانه خود که در مذاکرات مطرح 
کرده است و همچنین خواستار خروج نام سپاه پاسداران 
از لیست تحریم های آمریکاست که کاملا در قالب برجام 
می گنجد اما طرف مقابل به جای تن دادن به خواسته 
بحق و قانونی ایران با ادعاهای زیاده خواهانه خواسته های 
بحق ایران را فرا برجامی خوانده و در اظهاراتی خواستار 
عمل به خواسته های کاخ سفید از سوی تهران شده است. 
لذا مشخص است که کدام طرف خواسته های فرابرجامی 
دارد. قدر مسلم استراتژی برای آمریکا اگر این است که 
ایران از مسیر صلح آمیز فعالیت های هسته ای اش خارج 
نشود باید مطالبات رفع تحریم ایران را جواب دهد در آن 
صورت فعالیت های ایران در چارچوب آژانس و پروتکل 
الحاقی قرار می گیرد. توافق در دسترس است و طرفین با 

تعدیل برخی مسائل می توانند برجام را احیا کنند. 
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گرچه آمریکایی ها در ظاهر از تمایل خود برای ادامه 
مذاکرات و احیای توافق هسته ای سخن می گویند اما 
در صحنه عمل سیاسی شاهد رویکرد دیگری از فضای 
درونی ایالات متحده هستیم. چنانکه اخیرا کنگره آمریکا 

طرح جدیدی را برای حفظ فشارها بر ایران به تایید 
رهبری جمهوری خواهان رای داده و تصویب کردند که به 
موجب این طرح هرگونه توافق هسته ای با تهران باید به 
آن چه »حمایت ایران از تروریسم در منطقه« عنوان شده 
بپردازد و آمریکا نباید تحریم ها علیه سپاه پاسداران ایران 
را لغو کند. این طرح که بامداد پنجشنبه با ۶2 رای موافق 
در برابر ۳۳ رای مخالف به تصویب کنگره آمریکا رسیده 
اگرچه الزام آور نیست اما موجب پیچیده تر شدن روند 
مذاکرات با ایران برای احیای برجام خواهد شد. آنطور 
که نشریه پولیتیکو آورده است؛ طبق گفته چند نفر از 
کسانی که در جریان جلسه های محرمانه کنگره بر سر 
تایید این طرح بوده اند، قانون گذاران هر دو حزب گفتند 
این یک هشدار به تیم مذاکره کننده بایدن است که تقریبا 
در خفا تایید کرده اند توافقی که فراتر از محدود کردن 
برنامه هسته ای ایران برود، دیگر امکان پذیر نیست. این در 
حالی است که سناتورهای آمریکایی همچنین در اقدام 
ضد ایرانی دیگر طرحی را با ۸۶ رای موافق در برابر ۱2 رای 
مخالف تصویب کردند و در آن خواستار ادامه تحریم های 
مرتبط تروریسم علیه ایران شدند و ادعا کردند که حفظ 
این تحریم ها برای محدود کردن همکاری میان تهران و 

پکن ضروری است. 
ارادهلازمرابرایرسیدنبهتوافقنشاندادیم

وزرای امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و ایرلند ضمن 
مروری بر موضوعات دوجانبه فیمابین، بر ضرورت پیگیری 
روند توسعه و گسترش مناسبات دوجانبه، همچنین 
تداوم رایزنی و مشورت با یکدیگر تاکید کردند. سایمون 
کاونی وزیر امور خارجه ایرلند در تماس تلفنی با حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه درباره مسائل دوجانبه، 
بین المللی و مذاکرات وین گفت وگو و تبادل نظر کرد. در 
این گفت وگوی تلفنی وزیر امور خارجه کشورمان درباره 
بحران اوکراین گفت: تاکنون دو بار حامل پیام وزیر خارجه 
اوکراین به همتای روس خود بوده ام. ما مخالف جنگ و 
آوارگی انسان ها در اوکراین، یمن، فلسطین، افغانستان و 
سایر مناطق جهان هستیم و معتقدیم برای تحقق صلح 
و امنیت پایدار باید در مسیر راه حل های سیاسی گام 
برداشت. حسین امیر عبداللهیان با اشاره به سفر اخیر 
وزیر خارجه ایرلند به تهران و ضمن تشکر از تلاش های 
سازنده وی اظهارداشت: جمهوری اسلامی ایران علاوه بر 
ابتکارات سیاسی، وجود اراده لازم برای رسیدن به یک 
توافق خوب، قوی و پایدار را در مذاکرات لغو تحریم ها بارها 
در عمل نشان داده است. رئیس دستگاه دیپلماسی بیان 
کرد: اکنون این طرف آمریکایی است که باید با رویکردی 
واقع بینانه، به اصلاح رفتار غیرقانونی ترامپ مبادرت ورزد 

و در مسیر ابتکار سیاسی گام بردارد و ما ضمن توجه 
به خطوط قرمز خود، مسیر دیپلماسی را برای رسیدن 
به نقطه توافق نهایی ادامه می دهیم. امیر عبداللهیان 
همچنین در گفت وگو با شبکه عربی المسیره درباره 
مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین عنوان کرد: این 
مذاکرات متوقف نشده است اما به طرق دیگری و با تبادل 
پیام های مکتوب بین ایران و آمریکا از طریق نماینده 
اتحادیه اروپا در مذاکرات وین در حال انجام است که این 
روند در راستای لغو تحریم های یک جانبه آمریکاست. 
رئیس دستگاه دیپلماسی اظهار کرد: هدف ما در این 
مذاکرات رسیدن به توافقی قوی و بادوام است و از طرف 
آمریکایی خواسته ایم واقع بین باشد، تاکید کرده ایم لغو 
تحریم ها در تمامی بخش ها و ارائه ضمانت های اقتصادی 
یکی از مهم ترین نکات در دستور کار مذاکراتی ماست. وی 
همچنین مطرح کرد: من فکر می کنم طرف آمریکایی به 
خوبی به خطوط قرمز ایران واقف است و ما به مذاکرات 
ادامه می دهیم و به محض اینکه به نقطه توافق برسیم، 
نماینده ما در مذاکرات در وین آخرین مراحل توافق را 

انجام خواهد داد. 
درحالمشورتبامتحدانوشرکاهستیم

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا درباره طرح 
جایگزین آمریکا در صورت دست نیافتن به توافق با 
ایران گفت: ما معتقدیم که بازگشت به برجام همچنان در 
راستای منافع امنیت ملی ماست زیرا بر برنامه هسته ای 
ایران بار دیگر محدودیت وضع می کند. ند پرایس در 
راستای سیاست هراس از پیشرفت های برنامه هسته ای 
ایران در چارچوب برجام و در پی خروج کشورش از این 
توافق، اظهار داشت: از سال 2۰۱۸ برنامه هسته ای ایران 
به گونه ای که برای ما و بسیاری از متحدان ما در سراسر 
جهان غیر قابل قبول است، پیشرفت داشته است. اگر 
بتوانیم بار دیگر به پایبندی به برجام بازگردیم، این توافق 
بار دیگر سختگیرانه ترین رژیم نظارت را بر برنامه هسته ای 
ایران وضع خواهد کرد. ند پرایس ادعا کرد: بنابر این ما 
در موقعیتی خواهیم بود که یا به پایبندی به برجام باز 
خواهیم گشت و یا ما مجبور خواهیم شد مسیر دیگری را 
دنبال کنیم. سخنگوی وزارت خارجه آمریکا بدون اشاره 
به تقاضاهای فرابرجامی کشورش ادامه داد: ما از ابتدا 
می دانستیم که بازگشت به پایبندی به برجام تضمین 
شده و قطعی نیست؛ بنابر این گفت وگوها و مشورت ها 
با متحدان و شرکای ما در خصوص این مسیر جایگزین، 
چند ماهی است که درحال انجام است. ما درحال مشورت 
با متحدان و شرکا در سراسر جهان هستیم تا ابزاری برای 

تحقق این تعهد رئیس جمهوری آمریکا ایجاد کنیم. 

سخنگویدولت:

تمرکز ویژه دولت کنترل تورم و ثبات اقتصادی است
هرچقدریارانههدفمندترباشدفقرکاهشمییابد

آرمانملی:سخنگوی دولت شامگاه پنجشنبه 
در برنامه صف شبکه خبر درباره برنامه دولت برای 
رفع مسائل اقتصادی گفت: این دولت خود را دولت 
مردم می داند و مردمی بودن شعار اصلی دولت است 
و معتقد است باید به مردم اطلاع داده شود آن چیزی 
را که مرتبط با حقوق مردم است و مردم باید صادقانه 
درجریان باشند. مردم صاحبان حکومت هستند و خود 
آنها باید در فرایند تصمیم گیری مشارکت داشته باشند 
و جامعه نخبگان به عنوان نمایندگان تخصصی همین 
مردم در حوزه های مختلف اظهار نظر کنند. از ابتدای 
تشکیل دولت سیزدهم درباره مسائل اقتصادی طرح ها 
و نظر ها برای حل مسائل مردم بیان شده است. علی 
بهادری جهرمی اظهار کرد: همه اقتصاد ما بیمار است 
و سال های سال مردم این بیماری را لمس می کنند و 
این تبعیض ها را در حوزه اقتصادی می چشند و رانت ها 
و بیکاری ها را سال ها می بینند و همزمان با این هجمه 
اقتصادی دشمن و جنگ اقتصادی علیه مردم که به 
واسطه تحریم های ظالمانه رخ داده آثار آن را مردم 
می بینند. وی افزود: یکی از اولویت های اساسی دولت 
مسائل اقتصادی است و به همین دلیل در سند تحول 
دولت هم ۱2 موضوع درباره اقتصاد بیان شده است. در 
صحن دولت و جلسات فرعی آن شاید پربسامدترین 
بحث در دولت اقتصاد است که به صورت تخصصی 
و کارشناسی بررسی می شود تا بتوان نسخه ای برای 
درمان اقتصاد ارائه شود. جهرمی عنوان کرد: ثابت ترین 
معضل اقتصادی کشور تورم است و متاسفانه تورم یک 
بیماری مزمن در کشور شده و حدود ۴ سال است که 
کشور تجربه تورم ۴۰ درصد را دارد و وضعیت اقتصاد 
ما بحرانی شده است و چندین سال متوالی مردم با 

تورم های بالا روبه رو هستند. وی ادامه داد: وقتی دولت 
در شهریور ماه سال گذشته فعالیت خود را آغاز کرد 
تورم به ۶۰ درصد رسیده بود که در تاریخ ایران بی سابقه 
بوده است و فقط در ایام جنگ جهانی در کشورمان 
تجربه کردیم و در واقع شروع کار دولت با چنین فضایی 
همراه شد. دولت تمرکز ویژه خود را در کنترل تورم 
اقتصادی کشور معطوف کرده است. یکی از منشا های 
اساسی تورم به نظر کارشناسان اقتصادی خلق پول 
است. سخنگوی دولت درباره هدفمند کردن ارز ۴2۰۰ 
تومانی اظهار داشت: دولت با گذشت ۹ ماه از مدیریت 
خود در این مدت مکلف بوده که نظام پرداخت یارانه ها 
را اصلاح کند. در قانون بودجه سال گذشته وقتی که 
دولت مردمی شروع به کار کرده منابع ارز ترجیحی که 
در قانون بودجه ۱۴۰۰ پیش بینی شده بود، تمام شد 
و منبعی برای اختصاص ارز ترجیحی وجود خارجی 
نداشت. اما دولت با روش های مختلف توانست منابعی 
را تامین و سال ۱۴۰۰ را سپری کند و در قانون بودجه 
امسال هم مکلف است همه منابع ارزی را به صورت 
نیمایی محاسبه کند. یعنی منابعی برای ارز ترجیحی 
یارانه ای نخواهد داشت. بهادری جهرمی بیان کرد: 
برای تامین کالاهای اساسی با ارز یارانه ای ما حدود 
2۰ میلیارد دلار منابع نیاز داریم. در حالی که در بودجه 
امسال حدود ۹ میلیارد دلار پیش بینی شده است و 
این یعنی شما توانایی این منابع را در چارجوب بودجه 
ندارید و باید با شیوه دیگری تامین کنید. حال چرا 
اینگونه پیش بینی شده است به این دلیل اینکه سقف 
منابع واقعی موجود همین بود. وی ابراز داشت: نظام 
پرداخت ارز ترجیحی آنقدر معیوب بوده زیرا طبقه مرفه 
جامعه منابع بیشتری را برای تامین نیازها دراختیار 

داشتند و طبقه ضعیف تر توانایی تامین نداشتند و 
فشار تورمی اجازه نداد. دلیل دوم هم قاچاق بوده است. 
به جای اینکه این منابع سر سفر مردم بیاید به دلیل 
منافذی که وجود داشته درکشور های دیگر مصرف شده 
و این مدل معیوب باید اصلاح شود تا وقتی که اصلاح 
نشود تورم و سایر مسائل اتفاق می افتد بنابراین بیماری 
باید درمان شود. بهادری جهرمی اظهار داشت: یکی 
از رسالت های دولت تحقق عدالت و عادلانه پرداخت 
کردن یارانه و برخورد با قاچاق در کشور است و باید 
ریشه فساد را خشکاند. سخنگوی دولت درباره امنیت 
غذایی مردم اذعان کرد: دولت در این زمینه با هیچ کس 
چه در داخل و چه در خارج شوخی ندارد. به عنوان 
نمونه در حوزه واکسیناسیون دولت سیزدهم با جدیت 
اقدام به ورود آن کرد و امروز ما به ۷ کشته رسیده ایم 
درحالی که در کشورهای غربی میزان مرگ و میر به 
۱۵۰۰ نفر رسیده است. پس دولت زمانی که تمرکز 
خود را بر روی موضوعی بگذارد به سرانجام می رساند 
این اتفاق نیز در کالاهای اساسی رخ داده است. بهادری 
جهرمی تصریح کرد: که دولت بیش از اندازه کالاهای 
اساسی را تامین کرده است و امروز ما کمبود کالاهای 
اساسی در کشور نداریم. البته کشورهای جهان با 
کمبود کالاهای اساسی روبه رو هستند که یکی از علل 
این موضوع جنگ روسیه و اوکراین است اما این موضوع 
هیچ خللی در تامین کالاهای اساسی برای دولت ایجاد 
نکرده است و ادامه دار هم هست. او یکی از اولویت های 
دولت سیزدهم رفع فقر مطلق عنوان و تاکید کرد: یکی 
از برنامه های دولت برای از بین بردن فقر اصلاح نظام 
پرداخت یارانه نقدی است و هر قدر یارانه هدفمند تر 

باشد فقر کاهش می یابد. 

سـرمقالـــه

مذاکرات و گفت وگوهای وین پیرامون احیای برجام همان طور 
که وزیر امور خارجه بیان کرده همچنان با واسطه ادامه دارد و 
نتیجه این ادامه نیز این است که آقای انریکه مورا هماهنگ کننده 
مذاکرات وین به تهران خواهد آمد. حال که آقای مورا به ایران 
خواهد آمد و حتما نیز با آمریکایی ها هماهنگ کرده حتما با دست 
پر به تهران می آید و حامل خبرهایی برای مقامات کشورمان 
است. اگر نه مسائلی که این چند هفته مطرح بوده با واسطه بین 
ایران و آمریکا منتقل شده است. احتمالا آمریکایی ها می خواهند 
به واسطه حضور مورا در ایران امتیازاتی به ایران بدهند و وی 
حامل این امتیازات برای ایران خواهد بود که این مذاکرات در 
مقطع پایانی به طور جدی تری انجام شود و به اتمام برسد. هر 
چند معلوم نیست که طرف ایرانی پیشنهاد یا پیشنهادات آمریکا 
را بپذیرد یا نه ؛ لذا اینکه گفته می شود مذاکرات ادامه دارد صحیح 
است. از طرف دیگر در خصوص دو طرحی که کنگره آمریکا در 
خصوص ممنوعیت خروج نام سپاه پاسداران از فهرست تحریم ها 
و گروه های تروریستی و محدود کردن همکاری میان تهران و 
پکن مطرح و تصویب کردند باید اذعان داشت که این طرح ها 
هنوز ضمانت اجرایی ندارد و باید کارهای بیشتری صورت گیرد 
که برای دولت آمریکا الزام آور شود. البته بعید به نظر می رسد 
که آمریکایی ها بخواهند به سمت الزام آور شدن این دو طرح 
حرکت کنند. وقتی که حرکتی می خواهد انجام شود یک فشار 
سیاسی در پشت آن وجود دارد که طرف مقابل جا بزند و تحت 
فشار قرار گیرد. لذا به نظر می رسد که آمریکایی ها هنوز هم مثل 
گذشته دنبال به نتیجه رسیدن مذاکرات هستند. به ویژه با توجه 
به این مسائلی که در اطراف می گذرد از جمله منازعه روسیه و 
اوکراین که پیش بینی هم نمی شود که غرب بتواند به راحتی از 
این مساله خلاص شود. چرا که در مصوبه اخیر سنای آمریکا هم 
جمهوریخواهان بودند و هم دموکرات ها و حتی رای مثبت خود 
دموکرات  هایی که نزدیک به دولت هم بودند شائبه سیاسی بودن 
آن را بیشتر می کند. اخیرا هم که سخنگوی وزارت امور خارجه 
آمریکا اعلام کرده برجام هنوز برای ما اهمیت دارد. در حالی که 
طی هفته های گذشته هیچ فشاری از سوی آمریکا و اروپایی هایی 
که همیشه بهانه تراشی می کنند مثل انگلیسی ها و فرانسوی ها 
نمی شنویم. اینکه گفته شود مثل ماه های قبل که ایران فرصت 
کمی دارد و فرصت زیادی ندارد که اگر از فرصت استفاده نکند 
مذاکرات قطع خواهد شد. چه اینکه هیچ حمایتی هم از اقدام اخیر 
آمریکا از سوی اروپایی ها صورت نمی گیرد. لذا باید صبر کنیم تا 
آقای مورا به ایران بیاید و ببینیم که چه پیشنهادی دارد. البته 
احتمال می رود که این پیشنهاد از سوی آمریکایی ها باشد چرا 
که آمریکایی ها نیز حاضرند امتیاز دهند اما امتیاز هم می خواهند. 
حتی در مورد سپاه و تحریم می خواهند که امتیازی بگیرند که در 
داخل آمریکا آن را بفروشند. چرا که اگر چیزی بدهند و چیزی 
نگیرند این احساس را دارند که در آستانه انتخابات مجلس سنا 
دموکرات ها ضرر می کنند و طرف مقابل یعنی جمهوریخواهان 
این مسئله را همچون چماق به سر آنها خواهند کوبید. لذا نظر 

دولت آمریکا تغییر نکرده و می خواهد به توافق برسد. 

تاریک و روشن های احیای برجام 

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

اخلالگران اقتصادی باید 
به اشد مجازات برسند

 ۹ میلیون خانوار 
زیر خط فقر هستند

امام جمعه قـــم گفت: باید سران قوا 
دست چپاولگران، مفسدان اقتصادی 
و قاچاقچیان را از مایحتاج مردم کوتاه 
کنند و این اخلالگران اقتصادی را با اشد 
مجازات، به جای خودشان بنشانند. 
آیت ا... سید محمـــد سعیدی اظهار 
داشت: امروز توطئه اصلی دشمن، فشار 
اقتصادی به توده های مردم برای خسته 
و ناامید کردن آنهاست، بنابراین باید همه 
دستگاه های حاکمیتی و مسئولان برای 
خنثی کردن این توطئه دشمن تلاش 
بی وقفه کنند. وی افزود: باید سران قوا 
و فعالان اصلی قوا برای رسیدگی به این 
ناهنجاری های اقتصادی و رفع موانع و 
آسیب ها قیام و مسائل اقتصادی کشور 
را قدم به قدم دنبال کنند؛ تصمیمات 
قاطع بگیرند؛ این تصمیمات را اجرایی 
و دست چپاولگران، مفسدان اقتصادی 
و قاچاقچیان را از رزق، روزی و مایحتاج 
مردم کوتاه کنند. وی همچنین با بیان 
اینکه راهپیمایی روز قدس امسال پس 
از 2 سال بسیار مهم و تاثیرگذار بود، 
تصریح کرد: راهپیمایی روز جهانی قدس 
حقیقتا یک پدیده منحصربه فرد است 
که مردم روزه دار با آن شور و نشاط به 

خیابان ها آمدند. 

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی 
کشور با بیان اینکه نمی توان برای ریشه 
کن کردن فقر زمان تعیین کرد، گفت: 
مصوبات هیات وزیران و مواردی که 
در بودجه می آید همه دست به دست 
هم داده تا ما الان شاهد این اوضاع 
نابسامان اقتصادی در کشور باشیم و 
وقتی می خواهیم مشکلات اقتصادی 
کشور را از جیب مردم حل کنیم، نه تنها 
فقر را نمی توانیم ریشه کن کنیم بلکه فقر 
روز به روز شدید تر هم می شود؛ بنابراین 
لازم است برنامه ریزی درستی در این 
خصوص صورت بگیرد. در حال حاضر 
۹میلیون خانوار ما زیر خط فقر هستند 
و با این درآمدها چطور قرار است مشکل 
فقر را ریشه کن کرد همچنین بسیاری 
از خانواده ها در نوبت هستند تا تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی قرار 
بگیرند. محمد حسن آصفری گفت: 
دولت باید هماهنگی های لازم را در تیم 
اقتصادی ایجاد می کرد اما این تیم تا 
الان موفقیتی نداشته و مصوباتی هم که 
داشتند نتوانسته بازار کالاهای اساسی را 

ساماندهی کند. 

دستاوردهای جدید 
هسته ای

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: 
کیت های غربالگری نوزادان با کمک 
دانشمندان صنعــــت هستـــه ای از 
فرآوری آب سنگین تولید شده است 
و قابلیت تشخیص زودهنگام بیش از 
۵۰ نوع بیماری را در نوزادان دارد.  به 
گزارش تسنیم؛ کیت های غربالگری 
نوزادان در آستانه تولید انبوه قرار 
گرفته است. محمد اسلامی، معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی 
اتمی ایران در آستانه فرا رسیدن هفته 
سلامت با حضور در استودیو شبکه 
تلویزیونی سلامت، به تشریح فعالیت ها 
و دستاوردهای علمی این سازمان در 
حوزه های سلامت، پزشکی، کشاورزی 
و رادیوداروها پرداخت. رئیس سازمان 
انرژی اتمی ایران در بخشی از سخنان 
خود با اشاره به بومی سازی کیت های 
غربالگری نوزادان گفت: این کیت ها 
یکی از محصولات تحریمی محسوب 

می شود

آرمانملی:رئیس جمهور در گفت وگوی تلفنی امیر 
کویت، با بیان این که نزدیک شدن دل های مسلمانان در 
چنین مناسبت هایی انسجام اسلامی میان کشورهای 
اسلامی را بیشتر می کند، اظهار داشت: دیدار و 
گفت وگوی مقامات دو کشور ظرفیت های ارتقای 
همکاری های دوجانبه را فعال خواهد کرد. آیت ا... دکتر 
سید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر سه شنبه در گفت وگوی 
تلفنی شیخ نواف الاحمد الجابر با ابراز امیدواری برای 
دیدار با امیر کویت در تهران گفت: افزایش رفت و آمد 
مقامات دو کشور می تواند ظرفیت های موجود برای 
ارتقای سطح همکاری های دوجانبه را هر چه بیشتر 
عملیاتی و فعال کند. رئیس جمهور مواضع کویت را 
در قبال توطئه های منطقه ای، آگاهانه توصیف کرد و 
با یادآوری مناسبات خوب ایران و کویت در گذشته، 
تاکید کرد که باید روابط ایران و کویت به عنوان دو 
دوست قدیمی به ظرفیت واقعی خود بازگردد. شیخ 

نواف الاحمد الجابر الصباح امیر کویت نیز در این 
گفت وگوی تلفنی اظهار داشت: عمیقا از رویکرد جدید 
و اهمیتی که جمهوری اسلامی ایران در دوره جنابعالی 
برای گسترش روابط با کشورهای همسایه و دوست 
قائل است، خرسندیم. همچنین روسای جمهور ایران 
و اندونزی در گفت وگوی تلفنی با یکدیگر با اشاره به 
ظرفیت های متنوع موجود در دو کشور، بر ضرورت 
تلاش مشترک برای به فعلیت رساندن این ظرفیت ها 
در چارچوب ارتقای سطح تعاملات دوجانبه تاکید 
کردند. سید ابراهیم رئیسی با اشاره به ظرفیت های 
متنوع موجود در دو کشور بیان کرد: با تلاش مشترک 
برای فعال شدن این ظرفیت ها، روابط دو کشور می تواند 
در تمامی زمینه ها توسعه یابد. جمهوری اسلامی ایران 
به دنبال آن است که روابط خود را با اولویت کشورهای 
دوست، در عرصه های منطقه ای و بین المللی ارتقا دهد. 
وی در بخش دیگری از این گفت وگو با اشاره به اهمیت 

مساله فلسطین در جهان اسلام، عنوان کرد: کشورهای 
اسلامی باید در دفاع از مبارزات ملت فلسطین انسجام 
و یکپارچگی داشته باشند. رئیس جمهور اندونزی هم 
تاکید کرد: ایران و اندونزی علاوه بر اشتراکات فرهنگی، 
در زمینه مسائل منطقه ای و بین المللی نیز دیدگاه های 
نزدیکی دارند و هر دو از آرمان های مردم فلسطین 
حمایت می کنند. در ادامه رئیس جمهور با بیان اینکه 
انسجام و وحدت در عراق همواره مورد تاکید جمهوری 
اسلامی ایران بوده و هست، ابراز امیدواری کرد که روند 
سیاسی انتخابات پارلمانی اخیر در عراق هرچه سریع تر 
با تشکیل دولتی مقتدر و قوی به سرانجام برسد. آیت ا... 
رئیسی تصریح کرد: انسجام و وحدت در عراق همواره 
مورد تاکید جمهوری اسلامی ایران بوده و هست و 
امیدوارم روند سیاسی انتخابات پارلمانی اخیر در 
عراق هرچه سریع تر با تشکیل دولتی مقتدر و قوی به 

سرانجام برسد. 

رئیسجمهور:

امیدوارم انتخابات پارلمانی عراق با تشکیل دولتی مقتدر به سرانجام برسد
روابطایرانوکویتبایدبهظرفیتواقعیخودبازگردد


